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men det skal den så også have, for at man skal 
kunne anvende den form for straf. 

Jeg vil i den forbindelse gerne understrege, at 
lovforslaget tilsigter en skærpelse af straffen i 
alle tilfælde, hvor forholdet har karakter af pro- 
pagandavirksomhed. Såfremt ændringsforslaget 
vedtages, betyder det, at hvis, det ikke findes 
påkrævet at anvende frihedsstraf, skal der 
udmåles en strengere bødestraf end efter den 
hidtil gældende retstilstand. 

I andre tilfælde kan skærpelsen indebære, at 
der idømmes frihedsstraf i stedet for bøde, men 
der sker en skærpelse i alle tilfælde. 

Hvis forholdet f .eks. bliver begået af folk, der 
økonomisk står stærkt, og hvor en bøde udmålt 
efter sædvanlige principper ikke vil være en til- 
strækkelig følelig reaktion med den fornødne 
præventive virkning, bør der efter ændringsfor- 
slaget ikke udmåles bødestraf, men frihedsstraf. 

Det er effekten af lovgivningen, vi går efter. 
Det er en skærpende omstændighed, når det er 
propagandavirksomhed, og hvis det er økono- 
misk stærke folk, så den sædvanlige bøde ikke 
virker, skal der efter lovforslagets hensigt idøm- 
mes frihedsstraf. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Ændringsforslag nr. 1 og 2, § 1, således ændret, 
ændringsforslag nr. 4 uden for betænkningen af 
justitsministeren om en ny affattelse af § 2, § 2 i 
den nye affattelse og § 3 vedtoges uden afstem- 
ning. 

Lovforslagets overgang til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Lovforslaget går herefter til fornyet behandling i 
udvalget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
3) Anden behandling af lovforslag nr. L 154: 
Forslag til lov om anvendelsen af Det Europæ- 
iske Fællesskabs forordninger om EF-sorts- 
beskyttelse. 
Af landbrugs- og fiskeriministeren (Henrik 
Dam Kristensen). 
(Fremsat 25/1 95. Første behandling 2/2 95. 
Betænkning 19/4 95). 

Der var stillet 1 ændringsforslag i betænknin- 
gen. 
Uden for betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer, ændringsforslaget og 
spørgsmålet om lovforslagets overgang til tredje 
behandling sattes til forhandling under ét. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

§§ 1 og 2, ændringsforslaget om en ny affattelse 
af § 3 og § 3 i den nye affattelse vedtoges uden 
afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til tredje 
behandling uden fornyet udvalgsbehandling. 
Hvis ingen gør indsigelse mod dette forslag, 
betragter jeg det som vedtaget. (Ophold). Det er 
vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
4) Anden behandling af lovforslag nr. L 84: 
Forslag til lov om ændring af lov om beskat- 
ning til kommunerne af faste ejendomme. 
(Ophævelse af grundskyld for erhvervs- 
ejendomme m.v.). 
Af Niels Højland (FP) m.fl. 
(Fremsat 30/11 94. Første behandling 11/1 95. 
Betænkning 20/4 95). ! 

Der var, ikke stillet ændringsforslag. 
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Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet om 
dets overgang til tredje behandling sattes til for- 
handling under ét. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

§§ 1 og 2 vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til tredje 
behandling uden fornyet udvalgsbehandling. 
Hvis ingen gør indsigelse mod dette forslag, 
betragter jeg det som vedtaget. (Ophold). Det er 
vedtaget. , 

Den næste sag på dagsordenen var: 
5) Forespørgsel nr. F 38: 
Forespørgsel til erhvervsministeren: 
»Hvad agter ministeren at foretage sig for at 
bevare Danmarks status som søfartsnation 
med danske søfolk om bord i skibene?« 
Af Tommy Dinesen (SF) m.fl. 
(Forespørgslen anmeldt 24/2 95. Fremme af 
forespørgslen vedtaget 9/3 95). 

Begrundelse 

Tommy Dinesen (SF): 
Siden årsskiftet er der sket det, at adskillige 
danske rederier, der før havde danske søfolk, 
har fyret de danske søfolk. Det drejer sig her på 
det sidste om A.P. Møller. Mercandia Rederier- 
ne har sat sine skibe til salg; her var der også 
danske søfolk. DFDS har på det sidste rejst 
spørgsmålet med hensyn til restaurationsperso- 
nalet, som man vil udskifte med udlændinge. 
Endelig har DSB for godt en måned siden fået 
lov til at danne et selvstændigt rederi, og i det 
forslag, der danner baggrund for, at det bliver et 
selvstændigt rederi, står der bl.a., at man godt 
kan tage udenlandsk besætning. 

Så man må erkende i dag, at siden man ved- 
tog loven om DIS, altså Dansk Internationalt 
Skibsregister, for godt og vel 7 år siden, har man 
ikke levet op til det, der var intentionerne på 
daværende tidspunkt. 

Therkol Rederiet har lige antaget polakker, 
Elite-Shipping antager igen asiater og smider de 
danske søfolk i land, Torm, ØK og Lauritzen har 
ikke haft danske søfolk i mange år, og det er det 
samme med Kosan, Norden og Dannebrog, som 
også har udlændinge. 

Man kan selvfølgelig spørge, om man skal 
bevare disse arbejdspladser, der ligger til søs, og 
som vel ikke omfatter mere end titusind; men vi 
har den opfattelse med baggrund i vedtagelsen 
af Dansk Internationalt Skibsregister, at det var 
det, der var meningen. Man kan jo også sige, at 
hver gang en dansk sømand bliver smidt i land, 
koster det det danske samfund 130.000 kr., fordi 
han skal have understøttelse. 

For nylig havde vi et aktstykke i Finans- 
udvalget om en bevilling på 10 mio. kr. til en af 
navigationsskolerne -  jeg tror, det var den i 
Marstal -  og jeg kunne da ikke lade være med i 
mit stille sind at tænke, at hvis vi ikke fra Folke- 
tingets side får gjort noget ved, at de mange 
arbejdspladser forsvinder, kan vi lige så godt 
begynde at se på, om vi skal bevare naviga- 
tionsskolerne i Svendborg, Marstal, på Fanø og i 
Frederikshavn, og om vi fortsat skal bruge 
»Georg Stage« og »Skoleskibet Danmark« til at 
uddanne søfolk. Hvis vi ikke har nogen arbejds- 
pladser til danske søfolk om nogle år -  og med 
»om nogle år« tænker jeg på år 2000 -  er der 
ingen grund til at have nogen uddannelses- 
institutioner. 

Baggrunden for, at vi har rejst denne fore- 
spørgselsdebat her i Folketinget, er at give par- 
tierne mulighed for at fortælle, hvad de mener 
om de problemer, som dansk søfart står over 
for. 

Besvarelse 

Erhvervsministeren (Mimi Jakobsen): 
Jeg vil gerne indledningsvis takke hr. Tommy 
Dinesen for, at vi får anledning til endnu en 
gang at drøfte et så væsentligt emne, som dette 
jo er: dels den danske tradition for at være en 
vigtig søfartsnation, dels selvfølgelig også det 
underspørgsmål, der jo klart ligger i forespørgs- 
len: Hvordan kan vi så vidt muligt bevare dan- 
ske søfolk om bord på de danske skibe? 


